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Al meu amic Rafael Borràs Betriu




PRESENTACIÓ

 



L’any 2002, un dels més brillants editors que hi ha Espanya, .Rafael Borràs Betriu, va tenir la idea d’encarregar una sèrie .de llibres sobre les principals figures polítiques espanyoles del segle XX. L’originalitat de la sèrie radicava en la idea que els llibres no serien escrits per un sol autor sinó per dos, i que aquests dos no treballarien plegats, sinó que discutirien l’un amb l’altre. En altres paraules, la sèrie, coneguda amb el nom de Cara y Cruz, volia, en la intencionalitat del seu creador, «oferir una imatge contrastada que permeti un millor coneixement, amb les seves llums i les seves ombres». Rafael Borràs em va convidar a ocupar-me de la meitat crítica del primer volum de la sèrie, el dedicat a Francisco Franco. Juntament amb tots els historiadors del període franquista, estic profundament en deute amb Rafael Borràs perquè va ser ell qui va adquirir i publicar les principals memòries dels familiars i col·laboradors de Franco en les quals es basa gran part del nostre coneixement sobre el dictador. En aquell moment, no feia gaire que havia acabat una revisió substancial del meu anterior llibre sobre Franco i vaig decidir no limitar-me a repetir-lo. D’altra banda, volia acceptar la proposta com a modest tribut a la seva obra i als molts anys d’amistat i col·laboració. Finalment, en Rafael va proposar una solució per la qual jo presentaria una sèrie d’assajos sobre diferents aspectes de la carrera de Franco. 


Això em va permetre escriure un text diferent i més immediat i accessible que no pas les mil pàgines i escaig de Franco, Caudillo de España, malgrat que el contingut no presentés gaires novetats. D’aquesta manera, la meva contribució al volum de Cara y Cruz era un resum del llibre més voluminós amb una estructura més temàtica que no pas cronològica. Per això, l’any 2007, la proposta de tornar-lo a publicar per separat em va sorprendre. No ho volia fer sense abans dur a terme canvis substancials. Per tant, el que ara es publica no només conté el gruix d’allò que va aparèixer en el volum original sinó que també reflecteix la meva obra més recent i les meves idees sobre Franco d’ençà de la publicació original. 


La majoria de capítols han estat ampliats. Això és sobretot cert en els que parlen sobre el paper de Franco en el si de la Segona República, la seva part en la repressió durant la Guerra Civil espa-nyola i la seva manipulació de la pròpia imatge. També hi ha tres capítols nous del tot. Dos d’ells estan compostos per explicacions temàtiques de les relacions de Franco amb la jerarquia militar i amb la Falange. El tercer nou capítol és una narració detallada de l’agonia final i la mort del Caudillo a la llum del nou material.


Vull donar les gràcies a Ricardo Artola i a Jaume i Santi Sobre-qués pel seu suport personal i professional en aquest projecte d’ampliar i revisar l’obra original encarregada per Rafael Borràs. Tanmateix, com que la idea original va procedir d’en Rafael i tenint en compte que bona part del que sé sobre Franco i la Falange prové de les obres que ha publicat, de les que ha escrit ell mateix i de molts anys de converses, li dedico aquest llibre, amb agraïment i admiració. 




I

ANATOMIA D’UNA AMBICIÓ


 



És molt difícil jutjar Franco. Una de les dificultats més grans per comprendre’l és l’espessa cortina que el va cobrir, tant quan era viu com un cop mort. Quan era al poder va ser comparat amb Alexandre el Gran, Carlemany, Napoleó, l’arcàngel sant Gabriel i molts altres éssers, reals i imaginaris. Aquesta mistificació és fins a cert punt normal en el marc de l’aparell de propaganda d’una dictadura. Tot i així, en el cas de Franco, aquesta propaganda dificulta —alhora que, paradoxalment, facilita— la comprensió del Caudillo; per una raó: perquè el mateix Franco se la creia.

El problema és el mateix en tot el que s’ha dit de Franco des de l’esquerra. Si bé és una literatura crítica, tampoc no deixa de ser sospitosa. Crec que, per amagar la seva impotència durant la dictadura de Franco, l’esquerra ha tendit a menystenir la seva figura. La literatura és extensa i, en molts sentits, prou valuosa, però perd utilitat en no tenir en compte els dots polítics i militars de Franco i convertir-lo en una mediocritat que havia aconseguit el poder per un cop de sort. Aquesta interpretació de Franco, que explica poc, no va gaire més enllà de ser un símbol d’aquesta impotència dels enemics de l’esquerra. No explica com és possible que una persona arribés a tenir el poder absolut i fos capaç de mantenir-lo al llarg de trenta-vuit anys. Franco no comptava només amb la sort, el que li passava no era per atzar; els seus triomfs eren el fruit d’una lluita abnegada que naixia d’una ambició ferotge.


En definitiva, el defecte de la literatura franquista és que no es pren Franco prou seriosament per poder comprendre’l. Això és del tot comprensible, ja que hi ha una enorme quantitat d’informació fidedigna que ens mostra, sense cap mena de dubte, un Franco poc culte i poc sofisticat. Si mirem de comparar Franco amb Hitler i Mussolini, amb els quals és evident que té molt en comú, ¿com podem encaixar en la comparació l’afició de Franco a fer travesses? És impossible imaginar-se Hitler fent una travessa, però no pas Franco. Si mirem de prendre’ns Franco seriosament, ¿què hem de fer amb la seva creença en una mena de petroli instantani en pols, a l’estil del Nescafé, que barrejat amb aigua convertiria Espanya en un dels països del món més rics en petroli? No és només que s’ho cregués, sinó que pagava enormes quantitats de diners a l’inventor —més aviat l’estafador— que li va exposar la idea.


De vegades les seves idees, i les raons amb què volia justificar-les, ratllaven l’absurd. És prou coneguda la seva obsessió per la maçoneria. Estava convençut que l’assessor de Joan de Borbó, el catòlic practicant Pedro Sáinz Rodríguez, era maçó. Quan Alfons de Borbó Dampierre li va preguntar per què n’estava tan segur, va contestar-li com una beata de poble: «M’ho va dir confidencialment una dona molt creient, que tenia per espòs un francmaçó de grau molt elevat, que havia arribat fins al grau 33. No obstant això, el matrimoni vivia en harmonia i el marit confiava moltes coses a l’esposa. Per ella vaig saber que Sáinz Rodríguez també pertanyia a la francmaçoneria».1 De manera semblant, el 1960 li va explicar al comandant d’aviació Emilio García Conde que el príncep Joan Carles no es podria casar amb una princesa grega perquè el seu pare era maçó. Ho justificava amb una anècdota segons la qual el rei Pau li va dir l’any 1931 a Alfons XIII que, per recuperar el tron, s’hauria de fer maçó. Però Franco es confonia: aleshores Pau no era rei, i qui havia visitat Alfons XIII havia estat el rei Jordi, el seu germà.2


Les memòries de persones que li eren properes, com el seu cunyat Ramón Serrano Suñer, el seu cosí Francisco Franco Salgado-Araujo, el seu ministre Pedro Sáinz Rodríguez, i els seus metges, Vicente Gil i Vicente Pozuelo, ens mostren, potser de vegades sense voler, un Franco mediocre. Però res de tot això no justifica que, en jutjar-lo, ens centrem en la mediocritat. Més aviat al contrari, de vegades aquestes fonts reflecteixen l’enorme esforç de Franco per ser impenetrable quant al que de veritat li interessava en cada moment. El seu capellà, el pare José María Bulart, captava molt bé aquesta dimensió de Franco quan deia: «Potser sí que era tan fred com alguns han dit, però no ho va aparentar mai. En realitat, mai no va aparentar res de res».3 L’afany de Franco per esquivar la definició revelava un desig de controlar la seva imatge. Per fer-ho, escrivia de manera prolífica: va fer una novel·la, un diari de la guerra colonial, nombrosos articles de premsa, discursos que ocupen molts volums. Eren centenars de discursos, i una bona part de cadascun havia estat escrit per funcionaris, directors generals i fins i tot ministres: la part més estadística d’aquests discursos era la que encarregava als funcionaris, però sempre n’hi havia una part en què se sentia l’autèntica veu de Franco; era la que escrivia personalment i en la qual hi ha una mena de diàleg amb ell mateix. Per tant, els discursos són una bona font per al biògraf de Franco i, de forma curiosa, una font que enllaça de manera molt fructífera amb la propaganda a què ens hem referit.


Tant en els discursos com en les entrevistes que van aparèixer en la premsa espanyola i estrangera, i també en les converses en les memòries de parents i col·laboradors, trobem el que esdevé alhora una pista i un gran obstacle per entendre Franco: la seva mentida quotidiana. En les converses i les entrevistes, els escrits, apunts i discursos, ell anava polint la seva biografia. Costaria trobar algun incident de la vida de Franco que no hagi reconstruït, arrodonit, perfeccionat d’una manera o altra per aparèixer-hi de la millor manera possible. Com a font empírica, aquest retrat que canvia contínuament esdevé un gran obstacle per poder comprendre’l. Però aquest aspecte que ens mostra les seves inseguretats ens apunta també una pista molt important per arribar a entendre’l.


L’estudi d’escrits, discursos i converses ens ajuda a veure que Franco, per fer front a una vida dura, construeix una sèrie de personatges falsos amb els quals es forjarà una màscara i una cuirassa rere les quals amagava les seves inseguretats habituals. Se’ls creu tant, que al final s’hi acaba convertint. El primer personatge és l’heroi del Rif. Franco volia ser l’heroi galant de les pel·lícules de la Legió francesa: des que arriba a Marroc el 1911 comença una carrera espectacular, no pas fruit de l’atzar, sinó de la dedicació constant. Al nord d’Àfrica, mentre els seus companys sobreviuen a una guerra terriblement cruel i brutal amb diversions nocturnes com alcohol, joc i dones, ell, potser per un cert buit intern, només vol distingir-se com a militar. Es va fent famós, la premsa es fa ressò de les seves gestes i als anys vint l’anomena «As de la Legió». El mateix Franco mostra interès i capacitat per tractar amb els periodistes.


Una cosa que s’ha mostrat com una de les grans contradiccions de la carrera de Franco és que en aquesta època se l’ha titllat d’home irresponsable, que s’exposava a les bales de l’enemic. L’ambició és el tret comú que tenen el Franco brau i galant de l’època i el cautelós de més endavant. Aleshores es proposava ascendir a general al més aviat possible. Ho aconseguirà i, si per fer-ho, s’havia d’exposar a les bales dels enemics, ho feia sense contemplacions. Als trenta-tres anys és ascendit a general, i, el 21 de gener de 1926, neix la seva filla. És un moment en què assumeix un altre tipus de reptes, no tan arriscats, i en què adopta una altra mena de personalitat. Deixa el model d’«heroi del Rif» i es proposa una altra fita: no pas ser un general influent i significatiu, sinó el General més important d’Espanya. Es comencen a perfilar les seves grans ambicions: podria arribar a ser capità general d’una regió militar, si bé, abans de la Guerra Civil, el que més desitja és ser alt comissari a Marroc.


Com he dit, Franco superava les seves dificultats vitals creant personatges amb els quals s’identificava. Si de jove el seu personatge-màscara era l’«heroi del Rif», durant la guerra d’Espanya en va adoptar un altre, el de «Salvador d’Espanya», una imatge que té força a veure amb el Cid. Un cop establert a la Península, organitza un aparell de propaganda i comença a crear, de manera molt deliberada, la identificació de la seva personalitat amb les dels herois medievals, un projecte propagandístic que aprofita que l’Església comenci a parlar de Croada. Tot obviant els mercenaris marroquins que van venir amb ell a la Península, el seu aparell de premsa aprofitava tota la iconografia medieval per construir una mena de Cid del segle XX.


Quan va guanyar la Guerra Civil, només havia complert una part de la seva ambició per ressuscitar la grandesa d’Espanya. Com el Cid, havia repetit la gesta de la Reconquesta, havia netejat (la seva) Espanya dels tres segles maleïts, però encara quedava la segona part: per tornar a l’Espanya de Felip II, calia crear un nou imperi. L’estiu del 1940, en una visita a l’Archivo General de Indias a Sevilla, quan el van convidar a signar en el llibre d’or, va escriure: «Ante las reliquias de un imperio, con la promesa de otro».4 Per a la seva desgràcia, si bé les divisions internes de la República i el context internacional favorable li van permetre complir en part el somni d’esdevenir el Cid del segle XX, la situació espanyola de la postguerra no era econòmicament i militarment propícia perquè es convertís en un nou Felip II. Franco no podria crear un nou imperi amb l’exèrcit que havia guanyat la Guerra Civil.


Franco sabia que només podria crear l’imperi que somiava amb l’ajut de Hitler. Però la victòria del 1939, malgrat les evidències que afirmen el contrari, li fa creure en el seu personatge-màscara de Felip II. Alguns despatxos de representants americans, alemanys, britànics i portuguesos destinats a Madrid el 1939 mostren l’estranyesa pel canvi d’una persona que sempre havien considerat cautelosa, curosa i lenta, i que ara sembla haver embogit. Des de l’abril del 1939 fins al final del 1940, Franco perd la mesura; és comprensible que l’embriagués la victòria en la Guerra Civil: tal com ell ho percebia, allò obria les portes a la forja d’un gran imperi. I va tenir la sort de no entrar en la Segona Guerra Mundial, en què volia prendre part al costat de Hitler, tot i que després sempre es va vanagloriar de la seva pretesa neutralitat.


Molts dels seus admiradors han sostingut que Franco va enganyar Hitler de manera molt intel·ligent. Dels seus admiradors, ell mateix n’era el més fervent, i durant els trenta últims anys de la seva vida va considerar que el regal més preuat de tots els que havia fet als espanyols havia estat la neutralitat d’Espanya en el conflicte mundial. Però Espanya va ser neutral malgrat Franco, no gràcies a ell. No li va ser possible entrar en la guerra per la prostració econòmica de la societat del 1940 i perquè a Hitler no li importava gaire la seva participació. Va ser una sort irònica que la debilitat, econòmica i militar, d’Espanya no la convertís en l’aliat que hauria necessitat Hitler. Cap al final de la guerra, Franco mostra la seva increïble capacitat per reescriure la història. S’acaba la guerra i l’endemà Arriba proclama la derrota de Hitler com «La victòria de Franco». Per la seva banda, ABC escrivia: «El Caudillo [...] parece elegido por la benevolencia de Dios. Cuando todo eran turbiedades, él vio claro... y sostuvo y defendió la neutralidad de España».


Aleshores canvia radicalment la vida de Franco. Fins a la reunió amb Hitler havia experimentat tota una sèrie de triomfs; com a jove heroi del desert, un ascens rere un altre; durant la Guerra Civil també encadena els triomfs, aconsegueix que l’exèrcit d’Àfrica trenqui el bloqueig republicà a Marroc, arriba ràpidament a Madrid, el fan Generalíssim i posteriorment Caudillo, organitza el seu partit únic i esdevé el cap suprem. Quan acaba la guerra, amb més poders teòrics que Felip II, deixa de fingir ser el Cid per adoptar el paper de Felip II. La impossibilitat d’entrar en la Sego-na Guerra Mundial com a aliat de Hitler i la posterior derrota del Führer signifiquen el trencament de la successió de victòries. No s’immuta, però, i mostra novament la seva força de voluntat per crear un altre personatge-màscara, el de comandant de Numància.


Una persona normal, amb sentiments normals, capaç de tenir por i amb capacitat d’imaginació, potser al final de la guer-ra mundial hauria fet el que molts franquistes van aconsellar a Franco: retirar-se discretament a Suïssa per donar pas a la monarquia. Franco decideix afrontar l’hostilitat dels aliats i mostra aleshores una astúcia increïble que no permet que ningú dubti de la seva intel·ligència política. En l’anomenada «llarga nit del franquisme», un cop derrotades Alemanya i Itàlia, rep consell dels seus cercles més íntims en el sentit que no hi ha altra opció que liquidar la Falange i obrir el camí de la monarquia. El consell és lògic, però Franco s’adona que, si el segueix, farà el primer pas cap a la seva retirada. Pensa que els monàrquics, que comptaran amb el suport de Gran Bretanya i els Estats Units, no el necessitaran per a res. Aleshores opta per fer tot el contrari: manté la Falange, perquè sap que els falangistes no tenen altre lloc on anar i que en podrà disposar fins al final com d’una guàrdia pretoriana. S’oblida dels somnis imperials de Felip II i esdevé més falangista que mai: ara és el comandant de Numància, rodejat dels seus fidels falangistes. S’inventa la idea del setge internacional, que mai no va ser gaire real ja que, en el context de la Guerra Freda, les grans potències internacionals estaven més disposades a tolerar un dictador autoritari que no pas una República amb la participació de socialistes, comunistes i altres rojos perillosos. Per tant, el famós aïllament internacional va ser força superficial. Però Franco el va saber utilitzar per compondre un intel·ligent muntatge de propaganda que li va permetre crear i intensificar la visió que ell era el guardià indispensable d’Espanya.


El punt final d’aquesta època és el seu gran triomf, l’acord amb els Estats Units de l’any 1953. En el cim del poder, ha d’inventar-se un nou personatge: es converteix en el pare del seu poble, un pare dur però just, el pare que ell mateix havia enyorat. Amb el pas del temps, el paper de pare deixarà pas al de l’avi benefactor. Però Franco no tan sols no pot complir els somnis imperials, sinó que regeix un país que les seves polítiques estan empobrint cada vegada més. Durant els anys quaranta i els primers cinquanta, aplica un model d’economia autàrquica: aquest model incompleix el que ell promet en tots els discursos —que Espanya es convertirà en un país riquíssim— i, en canvi, acaba portant-lo a la bancarrota.


Quan, finalment, el 1957, és evident que Espanya és a punt de fer fallida, Franco, amb 65 anys, té una edat en què la majoria de la gent ja pensa a jubilar-se. L’envergadura i la complexitat dels problemes econòmics a què ha de fer front Espanya el porten a acceptar que calen cervells més experts que el seu. A contracor, ha de fer cas del ministre d’Hisenda, Mariano Navarro Rubio, que li explica la posició del Fons Monetari Internacional i del Banc Mundial. Al començament, Franco s’hi oposa, perquè no vol que els estrangers s’immisceixin en la política espanyola: està convençut que tot és una conspiració per acabar amb el seu poder personal i creu que tots els banquers estrangers són maçons. Només quan, en el curs d’una situació molt tensa, Navarro Rubio l’amenaça amb el retorn dels gasògens als carrers d’Espanya, Franco, malhumorat, s’arronsa d’espatlles i li diu que faci el que vulgui.


És el moment de la jubilació de Franco com a cap del Govern executiu per convertir-se en simbòlic cap d’Estat. Perquè és aleshores quan cedeix el poder polític i econòmic a un grup de tècnics, que seran els que portaran els afers més complicats del dia a dia del Govern. Franco dedica la resta de la seva vida a preparar el postfranquisme, un regnat civil en el qual pot elegir el seu successor. En definitiva, la seva vida no ha estat motivada pel simple patriotisme, sinó per unes motivacions psicològiques revelades per les màscares successives d’heroi del Rif, salvador d’Espanya, nou Emperador, comandant de Numància i pare i avi del poble. Unes màscares que en cada moment amaguen l’ambició de Franco, li donen un vernís de patriotisme i possibiliten que ni el mateix Franco pugui distingir entre el bé d’Espanya i el seu propi bé.





II

EL TRAÏDOR: FRANCO I LA SEGONA REPÚBLICA, DE GENERAL MIMAT A COLPISTA


 



Al final del desembre del 1930, el general Franco, aleshores director de l’Acadèmia General Militar de Saragossa, va .escriure una carta al seu amic i company africanista, el coronel José Varela Iglesias, en què li expressava la indignació que li havia causat la rebel·lió de la guarnició de la minúscula ciutat pirinenca de Jaca a la província d’Osca. Avançant-se al que se suposava que havia de ser una acció coordinada a tot l’Estat, la rebel·lió de Jaca va tenir lloc el 12 de desembre. No obstant això, el que enfuria Franco no era que l’exèrcit intervingués en política, sinó que els polítics republicans volguessin involucrar alguns comandaments progressistes en un complot per fer un pronunciament contra la monarquia. Imbuït d’un nou caràcter cosmopolita després d’un període d’estudi a l’Es-cola Militar francesa de Saint-Cyr, Franco afirmava que a Europa «no conciben estos pronunciamientos que tantas desdichas causan al país. Parece mentira también que los hombres públicos que se dicen amantes de la libertad y demócratas fomenten en el Ejército los pronunciamientos. Lo de Jaca es un asco. El Ejército está lleno de cucos y de cobardes… ¡Qué limpieza necesita nuestro Ejército!». Òbviament, els cucos i covards als quals es referia Franco no eren els africanistes, sinó els elements pro republicans que hi havia en els cossos d’artilleria i d’enginyers. Com es va poder veure a través del seu comportament al llarg dels següents cinc anys i mig, a Franco no li generava cap problema moral la intervenció dels militars en política, sempre que aquesta intervenció anés contra l’esquerra.1


 


 


 


El valor de la disciplina


 


Quan es van començar a conèixer els resultats de les eleccions municipals del 12 d’abril de 1931, Franco es va sentir molt preo-cupat per la situació. L’indignava la complaença amb què els artillers que formaven part del personal de l’Acadèmia havien celebrat el triomf republicà.2 Per un moment va arribar a considerar la possibilitat de marxar sobre Madrid amb els cadets de l’Acadèmia, però en va desistir després d’una conversa telefònica amb el seu amic i antic cap de la Legió, el general José Millán Astray.3 Millán li va preguntar si creia que el rei havia de lluitar per defensar el tron. Franco li va respondre que tot depenia de la postura que adoptés la Guàrdia Civil. Durant els següents cinc anys i mig, l’actitud de la Guàrdia Civil va ser sempre la principal consideració de Franco abans de dur a terme qualsevol tipus d’intervenció militar en política. L’exèrcit espanyol, excepte les forces colonials del Marroc, estava format en gran part per reclutes sense experiència. Franco sempre va tenir molt presents els problemes que implicaria utilitzar-los per plantar cara als aguerrits professionals de la Guàrdia Civil. Aquella vegada, Millán Astray va comunicar a Franco que el general Sanjurjo li havia confiat que no es podia comptar amb el suport de la Guàrdia Civil i que Alfons XIII no tenia altra opció que abandonar Espanya. Franco va respondre que, pel que havia dit Sanjurjo, el Rei havia d’anar-se’n.4


Durant la primera setmana de la República, Franco va utilitzar mitjans diversos per expressar de manera inequívoca, si bé prudent, l’aversió que sentia pel nou règim i la persistent lleialtat que professava al vell. Era ambiciós, però es prenia molt seriosament la disciplina i la jerarquia. El 15 d’abril va dictar una ordre als cadets en la qual anunciava la proclamació de la República; exigiria una disciplina estricta: «Si en todos los momentos han reinado en este centro la disciplina y exacto cumplimiento del servicio, son aún más necesarios hoy, en que el Ejército necesita, sereno y unido, sacrificar todo pensamiento e ideología al bien de la nación y a la tranquilidad de la Patria».5 No era difícil desentranyar el sentit ocult de les seves paraules: encara que els cruixissin les dents, els oficials de l’exèrcit havien de superar l’aversió natural al nou règim. Segons la germana de Franco, el dictador no sentia altra cosa que odi per la República.6 En canvi, Vicente Guarner, company africanista de Franco, recordava una trobada que va tenir amb Ramón Franco a Barcelona. Li va preguntar: «¿Qué piensa Paco del nuevo régimen republicano?»; Ramón li va contestar: «Mira, Guarner, Paco por ambición sería capaz de asesinar a nuestra madre y por presunción mataría a nuestro padre.»7


Durant una setmana, la bandera vermella i groga de la monarquia va continuar onejant a l’Acadèmia. Quan el governador militar, Agustín Gómez Morato, va telefonar a Franco i li va ordenar hissar la bandera de la República, aquest li va contestar que els canvis d’insígnia només es podien decretar per escrit. Franco no va manar arriar la bandera monàrquica fins després del 20 d’abril, quan Leopoldo Ruiz Trillo, el nou capità general de la regió, va signar l’ordre perquè s’hissés l’ensenya republicana.8 


El 1962, Franco va escriure en l’esborrany de les seves memòries una interpretació parcial i confusa de la caiguda de la monarquia, en què culpava els guardians de la fortalesa monàrquica d’obrir les portes a l’enemic. L’enemic al qual es referia el formaven una «conjura de republicanos históricos, masones, separatistas y socialistas […] ateos, traidores en el exilio, delincuentes, defraudadores, infieles en el matrimonio».9 A més, l’incident de la bandera revela que la caiguda de la monarquia va afectar prou Franco com per voler establir una certa distància entre la seva persona i la República. No es tractava d’un cas d’indisciplina manifesta ni tampoc no es pot pensar que Franco mirés de fer mèrits abans d’hora entre els cercles polítics conservadors. Més aviat, en alçar la bandera de la monarquia, Franco volia deixar clar que la seva reputació estava neta de tota taca de deslleialtat al Rei, a diferència del que ocorria amb alguns oficials que havien format part de l’oposició republicana, o que almenys hi havien tingut contactes. Potser Franco no es limitava a marcar distàncies amb els oficials pro republicans que tant menyspreava, sinó també, i fins i tot més encara, amb el seu germà Ramón, la traïció del qual al rei havia estat una de les més notòries dels militars. Franco considerava que la seva postura personal era molt més digna que la del general Sanjurjo, a qui no va trigar a culpar, igual que a Berenguer, de la caiguda de la monarquia.10 No obstant això, mai no va permetre que la nostàlgia per la monarquia fos un obstacle en la seva carrera militar, tot i que sentia un gran menyspreu pels oficials que s’hi havien oposat i que havien estat recompensats amb destinacions importants sota la República. 


L’hostilitat inicial de Franco per la República, encara que subjacent, no trigaria a agreujar-se. El nou ministre de la Guerra, Manuel Azaña, volia reduir l’exèrcit d’acord amb el potencial econòmic de la nació, per incrementar-ne l’eficàcia i eradicar l’amenaça del militarisme de la política espanyola. Això implicava acabar amb les irregularitats vinculades a la dictadura de Primo de Rivera. Franco admirava la Dictadura, havia ascendit sota la seva protecció i l’indignava qualsevol atac al seu llegat. A més, no suportava que Azaña es deixés influir i tendís a recompensar els esforços d’aquells sectors de l’exèrcit més lleials a la República, entre els quals hi havia inevitablement els militars oposats a la Dic-tadura i afiliats a les Juntes Militars de Defensa, en la major part artillers, als quals Franco havia acusat de ser «cucos y cobardes» en l’esmentada carta a Valera.11


En un intent generós i costós de reduir-ne el nombre, el 25 d’abril de 1931 es va anunciar un decret, que amb el temps seria conegut com a Llei Azaña, pel qual s’oferia el retir voluntari amb la paga íntegra a tots els cossos d’oficials. De seguida que el decret es va fer públic, van començar a córrer rumors alarmistes sobre l’acomiadament, i fins i tot l’exili, que esperava als oficials no addictes a la República.12 Un alt nombre es va acollir al retir voluntari: més d’un terç del total, i dos terços entre els coronels que no tenien cap opció d’ascendir a general.13 Òbviament, Franco no ho va fer. Un grup d’oficials de l’Acadèmia el va visitar per demanar-li consell sobre com reaccionar davant la nova llei. La seva resposta revela el concepte que tenia de l’exèrcit com a àrbitre final del destí polític d’Espanya. Franco els va dir que, com a soldats, ells servien Espanya i no un règim en particular i que, ara més que mai, Espanya necessitava que l’exèrcit tingués oficials que fossin autèntics patriotes.14 Si més no, es pot dir que Franco no es volia tancar cap porta. 


L’hostilitat latent de Franco cap a la República va estar a punt d’aflorar amb les reformes militars d’Azaña. Es va sentir especialment indignat per l’abolició de les vuit regions militars històriques, que van passar de dir-se capitanies generals a convertir-se en «divisions orgàniques» sota el comandament d’un general de divisió sense cap poder legal sobre els civils. També es van eliminar els poders jurisdiccionals de caràcter virregnal dels antics capitans generals i va desaparèixer el grau de tinent general, que es considerava innecessari.15 Aquestes mesures van trencar amb la tradició històrica i van posar fi a la jurisdicció de l’exèrcit sobre l’ordre públic. També impedien que Franco tingués cap mena de possibilitat d’arribar al cim de l’escalafó i assolís els rangs de tinent general i de capità general. El 1939, Franco va abolir totes dues mesures. La mateixa sorpresa li va produir el decret d’Azaña del 3 de juny de 1931, que havia de revisar els ascensos per mèrits de guer-ra a Marroc. El decret, que reflectia la intenció del Govern d’acabar amb el llegat de la Dictadura, revocava alguns ascensos arbitraris concedits per Primo de Rivera. La publicació de la mesura va fer témer que afectés tots els ascensos de la Dictadura: aleshores, Goded, Orgaz i Franco tornarien a ser coronels i altres oficials africanistes d’alt rang serien degradats. La comissió de revisió va trigar més d’un any i mig a emetre les conclusions, una demora que en el millor dels casos va omplir d’inquietud els afectats i en el pitjor els va turmentar. Prop de mil oficials esperaven veure’s afectats, encara que la comissió només havia pogut examinar la meitat dels casos quan un canvi de govern va posar fi a les seves activitats.16 


L’aversió de Franco per la política quotidiana era coneguda de tothom. Dedicava tot el temps a la rutina diària de l’Acadèmia Militar. No obstant això, no va passar gaire temps abans que el distraguessin els canvis que estaven tenint lloc. La premsa conservadora que llegia, ABC, La Época, La Correspondencia Militar, presentaven la República com a responsable dels problemes econòmics d’Espanya, de la violència al carrer, l’anticlericalisme i la falta de respecte a l’exèrcit. La premsa, i el material que rebia i devorava de l’Entente Internationale contre la Troisième Inter-nationale, retrataven el règim com el cavall de Troia dels comunistes i els maçons, decidits a desencadenar les hordes impies de Moscou contra Espanya i totes les seves grans tradicions.17 Sens dubte, el desafiament a les pràctiques de l’exèrcit que suposaven les reformes militars d’Azaña va provocar, si més no, nostàlgia de la monarquia. Tampoc no li va ser indiferent la notícia, l’11 de maig, de l’onada de crema d’esglésies a Madrid, Màlaga, Sevilla, Cadis i Alacant. Els atacs havien estat perpetrats principalment pels anarquistes, convençuts que l’Església era al darrere de les activitats més reaccionàries d’Espanya. Probablement, Franco no s’assabentà de les acusacions que afirmaven que la benzina d’aviació utilitzada per als primers incendis l’havia tret el seu germà Ramón de l’aeròdrom de Cuatro Vientos. No hi ha dubte, en canvi, que coneixia les declaracions en què Ramón Franco deia: «Contemplo con gozo aquellas llamas magníficas como la expresión de un pueblo que quiere liberarse del oscurantismo clerical».18 Trenta anys després, Franco descriuria, en el apunts presos per a les seves futures memòries, que els incendis d’esglésies van ser el que va definir la Repú-blica.19 Això reflecteix el seu catolicisme subjacent, i també fins a quin punt l’Església i l’exèrcit es veien cada vegada més com les principals víctimes de la persecució republicana. 


Tot i això, dels successos que van tenir lloc a partir del 14 d’abril, cap no va fomentar tant el rancor de Franco vers Azaña com la clausura de l’Acadèmia General Militar de Saragossa, ordenada el 30 de juny de 1931. La notícia li va arribar quan era de maniobres als Pirineus. En un primer moment va reaccionar amb incredulitat; quan se’n va convèncer, es va sentir desolat. Era un apassionat de la feina en la institució castrense i mai no va perdonar a Azaña ni a l’anomenat Gabinet Negre que la hi haguessin arrabassat. Igual que altres africanistes, Franco creia que s’havia condemnat a mort l’Acadèmia perquè havia estat obra de Primo de Rivera. També estava convençut que la seva espectacular carrera militar suscitava l’enveja del Gabinet Negre, que ara pretenia enfonsar-lo. En realitat, la decisió d’Azaña s’havia basat tant en els dubtes que tenia sobre l’eficàcia de la instrucció impartida en l’Acadèmia com en la certesa que el seu cost era desproporcionat en un moment en què volia reduir les despeses militars. Franco no podia amagar el seu disgust.20 Va escriure a Sanjurjo amb l’esperança que pogués intercedir davant Azaña, però aquest li va contestar que calia que es resignés a la clausura de l’Acadèmia. Algunes setmanes més tard, Sanjurjo va dir a Azaña que Franco havia reaccionat com «un nen al qual li han pres una joguina».21 


La ira de Franco es va poder percebre en la retòrica formal del seu discurs de comiat a la Plaça d’Armes de l’Acadèmia el 14 de juliol de 1931. Va començar lamentant que no se celebrés la jura de bandera, ja que la República laica havia suprimit el jurament. També va destacar la importància de la lleialtat i el compliment del servei dels cadets envers la Pàtria i l’exèrcit, i va afegir que la disciplina «reviste su verdadero valor cuando el pensamiento aconseja lo contrario de lo que se nos manda, cuando el corazón pugna por levantarse en íntima rebeldía o cuando la arbitrariedad o el error van unidos a la acción del mando». Finalment, va al·ludir amb evident amargor a aquells que la República havia premiat per la seva deslleialtat amb la monarquia i que ocupaven ara els llocs més importants del Ministeri de la Guerra, «ejemplo pernicioso de inmoralidad e injusticia». Franco va finalitzar el seu discurs amb el crit de ¡Viva España! 22 Trenta anys més tard comentaria, orgullós: «Yo jamás di un viva a la República».23 
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El discurs li va comportar a Franco una amonestació en el full de serveis.24 Com que donava una gran importància al seu historial militar immaculat, és fàcil d’imaginar el ressentiment que devia sentir quan l’hi van dir aquell 23 de juliol. No obstant això, temorós pel futur de la seva carrera, Franco es va empassar l’orgull i l’endemà va escriure una ardent, si bé poc convincent, carta d’autodefensa al cap de l’Estat Major de la V Divisió, sota la jurisdicció de la qual es trobava l’Acadèmia. Li demanava que transmetés al ministre de la Guerra la seva «respetuosa queja y sentimiento, por la errónea interpretación dada a los conceptos contenidos en la alocución que, con motivo de la despedida de este centro, dediqué a los cadetes y que procuré sujetar a los más puros principios y esencias militares que fueron norma de toda mi vida militar».25


Sembla que Azaña va arribar llavors a la conclusió que calia abaixar els fums de qui havia estat el soldat favorit de la monarquia. Els seus contactes amb Franco, a través de la carta i d’una reunió el mes d’agost, el van convèncer que era prou ambiciós i oportunista com per ser sotmès als seus propòsits amb relativa facilitat. En la seva valoració bàsica, Azaña probablement tenia raó, però va calibrar malament el fàcil que li hauria estat obrar en conseqüència. Si li hagués atorgat la mateixa facilitat per ascendir que havia tingut sota la monarquia, és molt possible que Franco s’hagués convertit en el nen mimat de la República. En realitat, l’actitud d’Azaña amb Franco va ser molt més moderada, tot i que el ministre de la Guerra pensés que era generosa. Després de perdre l’Acadèmia, Franco va estar a l’expectativa de destinació, cobrant només el vuitanta per cent del sou, durant gairebé vuit mesos, un temps que va aprofitar per dedicar-se a les seves lectures anticomunistes i antimaçòniques. Sense fortuna personal, amb la carrera aparentment truncada, vivint a casa de la seva dona, Franco va acumular contra el règim republicà una rancúnia considerable que la seva esposa s’ocupava d’avivar.26


L’estiu del 1931, els oficials de l’exèrcit estaven molt neguitosos per causa de les reformes militars i de l’espectacle d’anarquia i desordre que van portar a Sevilla i a Barcelona les vagues del sindicat anarquista CNT (Confederació Nacional del Treball).27 La frustració i el descontentament que van originar les reformes d’A-zaña, i la recerca per part dels monàrquics de paladins pretorians que enderroquessin la República, van fer córrer els rumors, gens infundats, d’una possible conspiració militar. Se citaven amb insistència els noms dels generals Emilio Barrera i Luis Orgaz, i tots dos van patir un breu arrest domiciliari a mitjan juny. Finalment, al setembre, després que es tingués constància de noves conspiracions monàrquiques, Azaña va bandejar Orgaz a les illes Canàries. Els informes que van arribar al Ministeri l’havien convençut que Orgaz i Franco conspiraven junts, i el ministre considerava que el primer era «el més temible» dels dos. No obstant això, al marge dels diaris d’Azaña, hi ha poques proves que Franco estigués implicat en alguna activitat subversiva durant aquesta època.28 A mesura que passava l’estiu, les sospites que Franco prengués part, d’una manera o altra, en una conspiració van continuar preocupant Azaña. En els informes sobre els contactes entre el coronel José Enrique Varela, activista dretà i amic de Franco, i Ramón de Carranza, poderós i extremista cap monàrquic, s’esmentaven els noms de Franco i Orgaz. El ministre va ordenar que es vigilessin tots els moviments de Franco.29 


Quan la Comissió de Responsabilitats va començar a buscar proves per a l’imminent judici dels implicats en les execucions que van tenir lloc després de la revolta de Jaca, Franco hi va aparèixer com a testimoni. En el curs del seu interrogatori, el 17 de desem-bre de 1931, Franco va recordar al tribunal que el codi de justícia militar permetia execucions sumàries sense l’aprovació prèvia de les autoritats civils. Quan se li va preguntar si desitjava afegir alguna cosa a la seva declaració, va defensar, de manera reveladora, la justícia militar «como una necesidad jurídica y una necesidad militar de que los delitos militares, de esencia puramente militar y cometidos por militares, fuesen juzgados por personal preparado militarmente para esta misión». Per tant, va declarar Franco, els membres de la Comissió, sense cap experiència militar, no estaven capacitats per jutjar el que havia succeït en el consell de guerra de Jaca. 


Quan l’endemà es va reprendre el procés, Franco va posar en qüestió un dels mites més preats de la República, en declarar que Galán i García Hernández havien comès un delicte militar, tot rebutjant així la premissa principal de la Comissió, que considerava la revolta com una rebel·lió política contra un règim il·legítim.30


Encara que es va protegir tot incloent en el seu discurs declaracions de respecte a la sobirania parlamentària, hi havia l’observació implícita que la defensa de la monarquia per part de l’exèrcit el desembre del 1930 havia estat legítima, en contra del que sostenia la majoria de les autoritats de la República. La seva declaració també va deixar prou clar el seu punt de vista sobre la canonització dels rebels de Jaca. No obstant això, pel que fa a l’acceptació disciplinada de la República, la seva declaració encaixava amb l’ordre que havia emès el 15 d’abril i amb el discurs de comiat de l’Acadèmia. Per tant, una vegada més es pot observar que Franco, a diferència d’exaltats com ara Orgaz, estava encara molt lluny de transformar el descontentament en rebel·lió activa.


Les fosques declaracions de lleialtat disciplinada que havia fet Franco distaven molt de mostrar un compromís entusiasta que li hauria atorgat el favor oficial. Després de la pèrdua de l’Acadèmia, la posada en qüestió del seu historial d’ascensos i el descontentament de la classe obrera accentuat per la premsa de dretes, l’actitud de Franco cap a la República no podia estar més carregada de desconfiança i hostilitat. No és d’estranyar que s’hagués d’esperar força temps abans d’obtenir destinació, encara que en reconeixement dels seus mèrits professionals Azaña el va nomenar, el 5 de febrer de 1932, cap de la XV Brigada d’Infanteria de Galícia, amb seu a la Corunya, on va arribar a final de mes.31


Franco no volia posar en perill la seva nova destinació. Quan va arribar el moment, es va distanciar de l’intent de cop d’estat del general Sanjurjo del 10 d’agost de 1932. Tot i així, i com era d’esperar pel passat comú de tots dos a Àfrica, Franco havia estat al corrent dels preparatius. Sanjurjo va visitar la Corunya el 13 de juliol per inspeccionar el cos local de Carrabiners, va sopar amb Franco i van parlar de l’aixecament imminent. D’acord amb la versió del seu cosí, Francisco Franco Salgado-Araujo, Franco li va dir a Sanjurjo que no estava disposat a participar en un cop militar.32 El conspirador monàrquic Pedro Sáinz Rodríguez va organitzar una nova reunió, enmig d’un gran secret, en un restaurant dels afores de Madrid. Durant la trobada, Franco va expressar molts dubtes sobre el resultat del cop i va dir que no havia decidit encara quina seria la seva postura quan es produís. Amb tot, va prometre a Sanjurjo que, fos quina fos la decisió que adoptés, mai no faria costat al Govern en una acció contra ell.33 Sens dubte, la vacil·lació i la vaguetat de Franco van donar esperances a Sanjurjo i els seus companys colpistes que hi acabaria participant. És cert que Franco no va informar els seus superiors del que s’estava forjant. Malgrat tot, en sentir-se abandonat pel seu company, Sanjurjo diria l’estiu del 1933, durant el seu empresonament després del fracàs del cop: «Franquito es un cuquito que va a lo suyito».34


La dreta conspiradora, civil i militar, va arribar a les mateixes conclusions que Franco ja havia advertit en un primer moment: no es podia tornar a caure en l’error d’un cop mal preparat. Membres del grup d’extrema dreta Acción Española i el capità Jorge Vigón, de l’Estat Major, van crear al final del mes de setembre del 1932 un comitè de conspiració monàrquic per preparar un futur aixecament militar. Acción Española, la revista d’aquest organisme, a la qual Franco estava subscrit des de la publicació del primer número el desembre del 1931, defensava en les seves pàgines la legitimitat teològica, moral i política d’una revolta contra la República.35


Aquesta vegada, Franco va mostrar cert interès però es va mantenir molt prudent. Quan Sanjurjo li va demanar que el defensés en el seu judici, s’hi va negar en rodó.36 Tampoc no es va unir a l’activitat conspiradora que va portar a la creació de la Unión Militar Española, una organització clandestina d’oficials monàrquics.37 


El 28 de gener de 1933 es van anunciar els resultats de la revisió d’ascensos. L’ascens de Franco a coronel va ser impugnat, el de general, validat. Més que degradar-lo, se’l va congelar en l’escala d’antiguitat fins que una combinació de vacants i d’antiguitat li va permetre obtenir de nou la posició a la qual havia arribat per mèrits de guerra. Franco va mantenir el seu rang amb efectes de la data de la seva promoció el 1926. No obstant això, va baixar del número 1 en l’escalafó de generals de brigada al 26, d’un total de 34. Igual que a la majoria dels seus camarades, el resultat de la revisió el va omplir de rancor davant el que percebia com gairebé dos anys d’ansietat innecessària, a més d’una humiliació gratuïta.38Anys més tard, Franco seguiria escrivint sobre «el despojo de ascensos» i la injustícia de tot el procés.39


Pel febrer del 1933, Azaña li va atorgar la comandància militar de les illes Balears, «donde estaría alejado de cualquier tentación».40 Aquesta destinació normalment li hauria correspost a un general de divisió, i probablement formava part dels esforços d’Azaña per atreure Franco a l’òrbita de la República, en recompensa per la seva passivitat durant la Sanjurjada. No obstant això, el ràpid ascens en l’escalafó militar, facilitat pel rei i per Primo de Rivera, va fer que Franco no percebés el comandament de les Balears com un premi. En l’esborrany de les seves memòries ho qualificava de postergación, lluny del que mereixia per la seva antiguitat.41 A continuació, en un acte de clara irreverència curosament calculat, Franco va retardar més de dues setmanes la visita reglamentària al ministre de la Guerra per informar-lo de la seva nova destinació.42


Com a simpatitzant de la CEDA (Confederación Española de Derechas Autónomas), Franco va celebrar la victòria de la coalició entre les dretes i els radicals el novembre del 1933, que l’acostaria considerablement al centre d’influència política. Després de les vexacions dels dos anys precedents, el període de govern del centredreta va tornar a posar-lo al mig de l’acció. Darrere quedava la cruel persecució de Franco i altres oficials d’idees afins per part d’Azaña; als quaranta-dos anys, veia que els polítics tornaven a complimentar-lo tant com durant la Dictadura. El motiu era obvi: Franco era el general jove d’idees dretanes més famós de l’exèrcit, i ningú no podia acusar-lo d’haver col·laborat amb la República. La nova fama i acceptació de Franco va coincidir amb la polarització de la política espanyola durant aquest període, i es va alimentar d’aquesta mateixa divisió. La dreta va considerar l’èxit en les eleccions de novembre del 1933 com una oportunitat per deturar les reformes iniciades durant els dinou mesos precedents pel Govern de coalició republicanosocialista. En un context d’aguda crisi econòmica, amb un de cada vuit obrers sense ocupació en l’àmbit nacional i un de cada cinc al sud del país, una successió de governs obstinats a desmuntar el procés de reforma només va aconseguir causar desesperació i violència entre les classes treballadores rurals i urbanes. Els dirigents del moviment socialista, davant l’amargor de les bases per la derrota en les eleccions i la indignació per la despietada ofensiva dels empresaris, van adoptar una tàctica de retòrica revolucionària amb la vana esperança d’espantar la dreta perquè contingués la seva agressivitat, i forçar així el president de la República, Niceto Alcalá-Zamora, a convocar noves eleccions. A llarg termini, aquesta tàctica va refermar l’opinió de la dreta, i especialment dels alts comandaments de l’exèrcit, que només l’ús de mesures autoritàries radicals permetria plantar cara a l’amenaça de l’esquerra.


El ministre de la Guerra, Diego Hidalgo, diputat conservador radical per Badajoz, sabia més sobre el problema agrari que de qüestions militars. Malgrat tot, amb una humilitat remarcable, va admetre la seva falta de coneixements militars i la necessitat d’assessorament professional.43 Així mateix, es va proposar atreure les simpaties dels militars cap al seu partit suavitzant algunes de les mesures adoptades per Azaña i revocant-ne d’altres.44 Franco va conèixer el nou ministre de la Guerra quan aquest només feia una setmana escassa que havia assumit el càrrec, a principis de febrer. Hidalgo, clarament impressionat pel jove general, va aconseguir al final del mes de març del 1934 que el Consell de Ministres aprovés la seva promoció a general de divisió, rang en el qual va tornar a ser el més jove d’Espanya.45 La seva relació amb Hidalgo es va consolidar el juny durant una visita de quatre dies que el ministre va fer a les illes Balears, on Franco era comandant general. El ministre es va quedar admirat de la capacitat de treball, la meticulositat i la fredor que Franco mostrava per encarar els problemes i resoldre’ls. L’admirava fins al punt que, abans de deixar Ciutat de Mallorca, i trencant amb el protocol militar, li va proposar que assistís com a assessor seu a unes maniobres militars als boscos de Lleó aquell mateix setembre.46


Conforme avançava el 1934, Franco s’anava convertint en el general favorit dels radicals, i quan el clima polític es va tornar més hostil després d’octubre, va passar a ser el general de la CEDA, que feia una política de dretes encara més agressiva. El favoritisme que li mostrava Hidalgo contrastava fortament amb el tracte que Franco creia haver rebut d’Azaña. A més, el Govern radical, protegit a les Corts per la CEDA, seguia una política social conservadora i estava minant a poc a poc el poder dels sindicats, per la qual cosa Franco va començar a pensar que la República era molt més acceptable. Encara que va procurar distanciar-se dels generals que formaven part de les conspiracions monàrquiques, era indubtable que compartia algunes de les seves preocupacions.


En assumptes socials, polítics i econòmics, Franco es deixava influir pels butlletins de l’Entente Internationale contre la Troisième Internationale, amb seu a Ginebra, que rebia amb regularitat des del 1928. La primavera del 1934 va adquirir una nova subscripció amb diners de la seva butxaca i va enviar una carta a Ginebra el 16 de maig expressant la seva admiració pel treball que portaven a terme.47 L’Entente era una organització ultradretana que aleshores ja mantenia contactes amb l’Antikomintern del doctor Goebbels, i que buscava i contactava persones influents convençudes de la necessitat de preparar-se per a la lluita contra el comunisme. Així mateix, proporcionava als seus subscriptors informes que pretenien revelar ofensives comunistes imminents. Vistes des del prisma de les publicacions de l’Entente, les nombroses vagues del 1934 van ajudar a convèncer Franco que a Espanya es preparava un seriós assalt comunista.48


La política venjativa dels governs radicals, amb tot el suport i l’aprovació de la CEDA, va dividir Espanya. L’esquerra veia el feixisme darrere de cada acció de la dreta; la dreta i molts oficials de l’exèrcit pressentien una revolució d’inspiració comunista en cada manifestació i cada vaga. Al setembre, Franco va abandonar les Balears i va viatjar a la Península per acceptar la invitació de Diego Hidalgo. Aquest li havia ofert ser el seu assessor tècnic personal durant les maniobres militars que es farien a Lleó a final de mes sota el comandament del general Eduardo López Ochoa. No està clar per què el ministre necessitava un «conseller tècnic personal», ja que López Ochoa i altres oficials de més alta graduació, incloent-hi el cap de l’Estat Major, estaven a les seves ordres. D’altra banda, si el que li preocupava en realitat era la preparació de l’exèrcit per aixafar una acció d’esquerres, Franco seria un conseller més ferm que López Ochoa o el general Carlos Masquelet, cap de l’Estat Major. D’aquesta manera, quan va esclatar la revolució d’Astúries, Franco estava encara a Madrid. Diego Hidalgo va decidir que romangués al Ministeri com a assessor personal seu.49 


 


 


 


La Revolució d’Astúries 


 


Tot i que Alcalá-Zamora va rebutjar concedir formalment a Franco el comandament de les tropes a Astúries, Diego Hidalgo, de manera oficiosa, el va posar al capdavant de totes les operacions. Així, Franco va provar per primera vegada l’embriaguesa d’un poder politicomilitar sense precedents. El ministre va utilitzar el «seu conseller» com a cap oficiós de l’Estat Major Central, marginant el personal al seu servei i signant de manera servil les ordres que Franco redactava.50 De fet, els poders que Franco exercia oficiosament anaven més enllà del que aleshores es podia pensar: la declaració de l’estat de guerra va transferir al Ministeri de la Guerra la responsabilitat de l’ordre públic, que en principi corresponia al Ministeri de la Governació. En la pràctica, la total dependència d’Hidalgo de Franco va permetre que el general controlés les funcions dels dos ministeris.51 A causa de l’especial duresa amb què Franco va dirigir la repressió des de Madrid, els esdeveniments d’Astúries van adquirir un caire que possiblement no haurien tingut si el personal permanent del Ministeri s’hagués fet amb el control de la situació. 


Franco va assumir amb naturalitat la idea que un soldat tingués tant poder. En essència, encaixava amb la visió del paper dels militars en política que li havien inculcat en els seus anys com a cadet a l’Acadèmia de Toledo. Era com fer marxa enrere cap als anys daurats de la dictadura de Primo de Rivera. Franco donava per fet el reconeixement implícit de la seva posició i capacitat personal. En general, Astúries va ser una experiència intensament formativa, que va reforçar el seu convenciment messiànic que havia nascut per governar. Intentaria repetir-la sense èxit després de la victòria del Front Popular el febrer del 1936, abans d’aconseguir-lo de manera definitiva en el curs de la Guerra Civil. Franco, influït pel material que rebia de l’Entente Anticommuniste de Ginebra, opinava que la revolta dels obrers havia estat planejada per agents del Komintern. Aquest raonament li feia més fàcil fer servir les tropes contra els civils espanyols com si fossin l’enemic estranger. 


A la sala de telègrafs del Ministeri de la Guerra, Franco va muntar una petita caserna general que, juntament amb ell, integraven el seu cosí Pacón i dos oficials de l’Armada, el capità Fran-cisco Moreno Fernández i el tinent coronel Pablo Ruiz Marset. Com que no tenien nomenament oficial, treballaven vestits de civil i durant dues setmanes van controlar els moviments de les tropes, els vaixells i els trens que es farien servir per esclafar la revolució. Franco fins i tot va dirigir els bombardejos de la costa amb artilleria naval, utilitzant el seu telèfon de Madrid com a enllaç entre el creuer Libertad i les forces de terra a Gijón.52 Mentre que alguns dels oficials d’alt rang de tendències més liberals no es decidien a utilitzar tot el pes de les forces armades i esgrimien consideracions humanitàries, Franco encarava el problema que tenia davant amb una crueltat gèlida.


Els valors dretans als quals era fidel tenien com a símbol central la reconquesta d’Espanya amb l’expulsió dels «moros». No obstant això, davant la possibilitat que els reclutes obrers es neguessin a disparar contra civils espanyols de la seva mateixa classe, i volent evitar una extensió del moviment revolucionari que afeblís altres guarnicions de la Península, Franco no va tenir escrúpols a embarcar mercenaris marroquins per lluitar a Astúries, l’única zona d’Espanya en la qual no hi havia hagut dominació musulmana. La presència d’aquests mercenaris no implicava cap contradicció per la senzilla raó que Franco sentia pels obrers d’esquerres el mateix menyspreu racista que havia sentit per les tribus del Rif. «Esta guerra es una guerra de fronteras —diria Franco a un periodista— y los frentes son el socialismo, el comunismo y todas cuantas formas atacan a la civilización para reemplazarla por la barbarie».53 Amb inusitada velocitat i eficàcia, es van enviar a Astúries dues banderes de la Legió i dos tabors, unitats militars marroquines integrades a l’exèrcit colonial espanyol com a Regulars. Va ser decisió de Franco cridar el despietat tinent coronel Juan Yagüe; també per consell seu Hidalgo va encarregar les operacions policials posteriors al comandant de la Guàrdia Civil Lisardo Doval, amb fama de violent. Franco i Doval havien coincidit al Ferrol de nens, a l’Acadèmia d’Infanteria de Toledo i a Astúries el 1917. 


La premsa de dretes va presentar Franco, més que a López Ochoa, com l’autèntic vencedor contra els revolucionaris i el cervell darrere de la fulminant victòria a Astúries. Diego Hidalgo elogiava fins al paroxisme el valor de Franco, la seva experiència militar i la seva lleialtat a la República, i la premsa de dretes va començar a descriure’l com el salvador «de la República».54 En realitat, Franco havia manejat la crisi amb fermesa i eficàcia, però amb escassa brillantor. Les seves tàctiques, no obstant això, resulten interessants com a assaig dels mètodes que empraria durant la Guerra Civil. Bàsicament, l’objectiu era sufocar l’enemic obtenint superioritat local i sembrant el terror en les seves files, tal com indicava el fet d’haver elegit Yagüe i Doval per acomplir la repressió de la revolta.55


El 1934, Franco encara era contrari a qualsevol intervenció militar en política: la seva participació en la repressió de la insur-recció d’Astúries li havia donat la seguretat que una República conservadora, disposada a utilitzar els seus serveis, podria mantenir a ratlla l’esquerra. Però no tots els seus companys d’armes compartien aquest optimisme. Fanjul i Goded havien parlat amb personatges importants de la CEDA de la possibilitat d’un cop militar per impedir la commutació de les sentències de mort pels successos d’Astúries. Gil Robles els va informar, a través d’un intermediari, que la CEDA no s’oposaria al cop. Es va acordar consultar altres generals i els comandants de les guarnicions més importants. Després de sondejar Franco i alguns altres, van arribar a la conclusió que no comptaven amb prou suport per al cop.56 Franco, recentment nomenat comandant en cap de l’exèrcit del Marroc, no tenia motius per arriscar la seva carrera en un cop mal preparat. Arran de la publicitat que va rebre la seva actuació en la repressió militar de la revolució d’Astúries, la dreta el va començar a considerar un salvador potencial, mentre que es va convertir en un enemic per a l’esquerra. 


El maig del 1935, cinc cedistes, entre ells Gil Robles com a ministre de la Guerra, van entrar en el nou Govern de Lerroux. Gil Robles va col·locar en alts càrrecs coneguts adversaris al règim republicà i va fer tornar Franco del Marroc per nomenar-lo cap de l’Estat Major. A mitjan 1935, a Franco encara li quedava camí per recórrer abans no es comencés a plantejar una intervenció militar contra la República. Sempre que Franco tingués un càrrec que considerés d’acord amb els seus mèrits, estaria en principi content de fer la seva feina amb professionalitat. En qualsevol cas, tampoc no oblidava el fracàs del cop de Sanjurjo del 10 d’agost de 1932. A més, atesa la bona relació que tenia amb Gil Robles, el treball quotidià li produïa una satisfacció enorme.57


Com a cap de l’Estat Major, Franco va passar moltes hores dedicat a la que considerava la seva principal tasca: corregir les reformes d’Azaña.58 Va interrompre la revisió de promocions que havia iniciat l’antic ministre i va portar a terme una purga entre els oficials lleials a la República, que van ser rellevats dels seus càrrecs per «la seva indesitjable ideologia». A canvi, va rehabilitar i en va ascendir d’altres que eren coneguts per la seva hostilitat cap a la República. Emilio Mola va ser nomenat comandant militar de Melilla i poc després cap de les forces militars del Marroc. José Enrique Varela va ser ascendit a general i es van distribuir medalles i promocions entre aquells que havien destacat en la repressió d’Astúries.59 Gil Robles i Franco van portar Mola a Madrid en secret amb l’objecte de preparar plans detallats per a l’ús de l’exèrcit colonial a l’Espanya peninsular en cas que es produïssin nous disturbis.60 Franco recordaria la seva etapa com a cap de l’Estat Major amb gran satisfacció, ja que la tasca iniciada en aquest perío-de facilitaria el posterior esforç de guerra dels nacionals.61


Quan Alcalá-Zamora va convocar noves eleccions al final del 1935, Gil Robles es va plantejar la possibilitat de preparar un altre cop d’estat. El general Fanjul li va dir que el general Varela i ell estaven disposats a utilitzar les tropes de Madrid per impedir que el president portés a terme els seus plans de dissoldre les Corts. A Gil Robles li preocupava que la iniciativa de Fanjul pogués fracassar i per això li va suggerir que temptegés Franco i altres generals abans de prendre una decisió definitiva. La nit que Fanjul, Varela, Goded i Franco sospesaven les possibilitats d’èxit, Gil Robles no va aclucar l’ull. Tots eren conscients del problema que presentava el fet que, gairebé amb tota seguretat, la Guàrdia Civil i la policia s’oposarien al cop.62 José Calvo Sotelo també va enviar Juan Antonio Ansaldo perquè pressionés Franco, Goded i Fanjul, i donessin un cop d’estat que acabés amb els plans d’Alcalá-Zamora. Però Franco els va convèncer que, a la llum de la força de la resistència obrera durant els successos d’Astúries, l’exèrcit encara no estava preparat per a l’acció.63 El pla, molt més irresponsable, d’enviar uns quants centenars de falangistes a unir-se als cadets a l’alcàsser de Toledo per iniciar un cop, també es va abandonar quan Franco li va dir al coronel José Moscardó, comandant militar de Toledo, que estava condemnat al fracàs.64


Les eleccions es van fixar per al 16 de febrer de 1936. Durant tot el mes, la intensitat dels rumors sobre un cop militar en el qual participaria Franco van fer que el president interí, Manuel Portela Valladares, enviés un dia de matinada el director general de Seguretat, Vicente Santiago, al Ministeri de la Guerra per veure Franco i aclarir la situació. El cap de l’Estat Major va actuar amb la mateixa cautela que havia mostrat davant el general Moscardó pocs dies abans. No obstant això, les seves paraules tenien un doble sentit: «Son noticias completamente falsas; yo no conspiro ni conspiraré mientras no exista el peligro comunista en España».65 


La victòria obtinguda pel Front Popular el 16 de febrer va terroritzar els cercles dretans. Franco i Gil Robles, de manera coordinada, van treballar sense descans perquè no es divulgués el resultat de les urnes, i el seu objectiu principal va ser el president del Govern, Portela Valladares, que també era ministre de la Governació. Gil Robles li va dir a Portela que l’èxit del Front Popular portaria violència i anarquia, i li va demanar que decretés la llei marcial. Franco, per la seva banda, estava convençut que els resultats de les eleccions eren el primer pas en el pla de la Komintern de conquistar Espanya. Per tant, va enviar el comandant Manuel Carrasco que advertís el coronel Valentín Galarza, de la conspiradora Unión Militar Española, perquè alertés els oficials clau de les guarnicions provincials. A continuació, Franco va telefonar al general Pozas, director general de la Guàrdia Civil, un vell africanista que, malgrat tot, era lleial a la República, i li va dir que els resultats generarien desordre i revolució. Franco va proposar, en un llenguatge tan prudent que era gairebé incomprensible, que Pozas s’unís a una acció per imposar l’ordre. Pozas va descartar els seus temors i li va explicar amb calma que la presència de la multitud que es manifestava pels carrers era únicament la legítima expressió d’alegria republicana. 


Franco va decidir pressionar el ministre de la Guerra, el general Nicolás Molero. El va visitar en privat i va intentar en va que prengués la iniciativa i declarés l’estat de guerra. Finalment, convençut pels arguments de Franco sobre el perill comunista, Molero va instar Portela a convocar un consell de ministres per discutir la proclamació de l’estat de guerra.66 Franco va decidir que era essencial que Portela fes ús de la seva autoritat i ordenés el general Pozas que enviés la Guàrdia Civil contra la població. Abans que pogués parlar amb Portela, el consell es va reunir i va aprovar, amb la signatura del president, un decret que declarava l’estat de guerra, tot i que es mantindria en reserva fins que Portela ho considerés necessari.67 Franco se’n va anar al seu despatx: l’arribada d’informes sobre petits incidents en el transcurs del matí va fer que augmentés la seva inquietud. Aleshores va decidir enviar un emissari al general Pozas per demanar-li, de manera més directa que hores abans, que usés els seus homes per «reprimir les forces de la revolució». Pozas s’hi va tornar a negar. El general Molero s’havia mostrat totalment incompetent i en la pràctica era Franco qui governava el Ministeri. Va parlar a continuació amb els generals Goded i Rodríguez del Barrio per esbrinar si, en cas necessari, es podia comptar amb les unitats que tenien sota el seu comandament. Poc després que s’acabés el consell de ministres, Franco es va proposar fer entrar en vigor el decret que declarava l’estat de guerra, que Portela havia obtingut del Gabinet i l’existència del qual coneixia a través de Molero.68


Minuts després que Molero li telefonés, Franco va utilitzar l’existència del decret com a tènue vel de legalitat sota el qual convèncer els caps militars locals perquè declaressin l’estat de guerra. Franco estava intentant recuperar el paper que havia tingut durant la revolució d’Astúries, assumint els poders de facto del Ministeri de la Guerra i del Ministeri de la Governació. Però el cap de l’Estat Major no tenia autoritat per usurpar el lloc del director de la Guàrdia Civil. No obstant això, Franco va fer cas al seu instint i, en resposta a les ordres procedents del seu despatx al Ministeri de la Guerra, es va declarar l’estat de guerra a Saragossa, València, Oviedo i Alacant. El mateix va estar a punt d’ocórrer a Osca, Còrdova i Granada.69 No obstant això, no va respondre un nombre suficient de comandants de província; la majoria va contestar dient que els seus oficials no secundarien un moviment que tingués en contra la Guàrdia Civil i la Guàrdia d’Assalt. Quan els caps locals de la Guàrdia Civil van telefonar a Madrid per esbrinar si s’havia declarat l’estat de guerra, Pozas els va assegurar que no era així.70 La iniciativa de Franco havia fracassat.


Per això, quan Franco va veure el cap del Govern a la tarda, va tenir molta cura de no ensenyar totes les cartes. En termes cortesos, va dir a Portela que, davant el perill que constituïa un govern del Front Popular, li oferia el seu suport i el de l’exèrcit si decidia mantenir-se al poder, cosa que, de fet, suposava una invitació perquè autoritzés un cop militar amb la finalitat d’anul·lar el resultat de les eleccions. Franco va deixar clar que necessitava l’acord de Portela per eliminar el principal obstacle a la seva proposta, l’oposició de la Guàrdia Civil i de la policia.71


Malgrat que Portela es va negar rotundament a accedir a les pretensions il·legals i inconstitucionals de Franco i Gil Robles, van continuar els esforços per organitzar la intervenció militar. La clau continuava sent l’actitud de la Guàrdia Civil. El capvespre del 17 de febrer, el general Goded va intentar treure les seves tropes de la caserna de La Montaña a Madrid en un intent de complementar els esforços de Franco unes hores abans. No obstant això, els oficials d’aquesta caserna i d’altres es van negar a rebel·lar-se si no tenien garanties que la Guàrdia Civil no s’hi oposaria. En cercles governamentals es donava per feta la implicació total de Franco en la iniciativa de Goded. Aquesta era l’opinió de Pozas i també del cap de la policia, el general Miguel Núñez del Prado, que, malgrat tot, li van assegurar a Portela el 18 de febrer que la Guàrdia Civil s’oposaria a qualsevol cop d’estat. A més, Pozas va rodejar amb destacaments de la Guàrdia Civil totes les casernes sospitoses.72 El dia 18, poc abans de mitjanit, José Calvo Sotelo i el militant carlí Joaquín Bau van anar a veure Portela a l’hotel Palace i el van instar que s’adrecés a Franco, als caps de les casernes militars de Madrid i a la Guàrdia Civil per imposar l’ordre.73 Tota aquesta activitat entorn de Portela i el fracàs de Goded confirmava les sospites de Franco, que creia que l’exèrcit no estava preparat per dur a terme un cop d’estat. 


Els esforços de Gil Robles, Calvo Sotelo i Franco no van dissuadir Portela i la resta del Gabinet de la seva decisió de dimitir; és més, el més probable és que a força d’espantar-los només aconseguissin fer-los prendre la decisió amb més celeritat. A dos quarts d’onze del matí del 19 de febrer van acordar lliurar el poder a Azaña amb efecte immediat, sense esperar l’obertura de les Corts. Abans que Portela pogués transmetre a Alcalá-Zamora la seva decisió, va ser informat que el general Franco l’havia estat esperant durant una hora, des de dos quarts de tres del migdia, al Ministeri de la Governació. Durant l’espera, Franco li havia comentat al secretari de Portela, José Martí de Veses, que les amenaces a l’ordre públic feien necessari que entrés en vigor el decret de declaració de l’estat de guerra que Portela tenia a la butxaca. Martí va dir que això dividiria l’exèrcit. Franco va contestar, molt segur, que l’ús de la Legió i dels Regulars mantindria unit l’exèrcit, cosa que confirma una vegada més que no tenia objeccions a fer servir l’exèrcit colonial a l’Espanya peninsular i que estava convençut que era essencial fer-ho si es volia aconseguir la derrota definitiva de l’esquerra. Quan va entrar al despatx del president del Govern, Franco va tornar a intentar convèncer-lo sense èxit perquè no dimitís.74


La tarda del 19 de febrer, Azaña es va veure forçat a prendre el poder prematurament, per a disgust de la dreta i, de fet, per a irritació pròpia. No hi ha dubte que Franco, malgrat que havia sabut nedar i guardar la roba, mai no havia estat tan a prop d’unir-se a un cop militar com durant la crisi del 17 al 19 de febrer. En últim terme, només li ho va impedir l’actitud ferma del general Pozas i de Núñez del Prado. No és sorprenent, per tant, que quan Azaña va tornar a ocupar la presidència del Govern, Franco fos reemplaçat com a cap de l’Estat Major. Aquest fet va ser el pas fonamental perquè el ressentiment latent de Franco es convertís en agressió oberta a la República. 


La comandància militar de les illes Canàries estava sota la direcció d’un general de divisió i era només lleugerament menor en importància que qualsevol de les vuit regions militars de la Península. Al cap i a la fi, Franco era només el número 23 en la llista dels 24 generals de divisió en actiu.75 Malgrat que va tenir sort que el nou ministre de la Guerra li atorgués un lloc tan important, Franco ho va percebre com una degradació i com un nou greuge per part d’Azaña. Anys més tard va qualificar aquesta destinació de desterrament. Per damunt de tot, li preocupava que es rehabilités els oficials liberals que ell havia rellevat dels seus càrrecs.


 


 


 


De general mimat a colpista


 


Apartat de nou d’una feina que l’apassionava, Franco es va tornar més perillós del que mai ho havia estat. Mentre esperava partir cap a les illes Canàries, va parlar de la situació amb el general José Enrique Varela, el coronel Antonio Aranda i altres oficials d’idees afins.76 El 8 de març, abans de sortir cap a Cadis, primera escala del seu viatge, Franco es va reunir amb nombrosos oficials dissidents a casa de José Delgado, un important corredor de borsa, aliat de Gil Robles. Entre els presents hi havia Mola, Varela, Fanjul i Orgaz, a més del coronel Valentín Galarza. Van debatre la necessitat d’un cop i van acordar entre tots que el general Sanjurjo, a l’exili, l’havia d’encapçalar. 


Franco es va limitar a suggerir de forma astuta que l’aixecament no tingués una ideologia específica. No va assumir cap compromís sòlid. Quan es va acabar la reunió s’havia acordat iniciar els preparatius del cop amb Mola com a director absolut i Galarza com a enllaç principal.77 Quan Franco va arribar a Las Palmas, el va rebre una multitud de seguidors del Front Popular. L’esquerra local havia decretat un dia de vaga perquè els treballadors poguessin anar al port a esbroncar l’home que havia sufocat l’aixecament dels miners d’Astúries.78 Franco es va posar de seguida a treballar en un pla de defensa de les Illes i sobretot en les mesures a adoptar en cas de disturbis polítics. També va aprofitar les oportunitats que li oferia la seva nova destinació i va començar a aprendre anglès i a jugar a golf.79 Durant aquest temps, no va col·laborar activament en els plans del cop militar. Sí que es va presentar, en canvi, com a candidat al Parlament en la repetició de les eleccions que van tenir lloc a Conca.80 Els seus admiradors han suggerit que Franco va decidir participar en el sistema electoral de la República per fer efectiu el seu trasllat a l’Espanya peninsular, on podria tenir un paper clau en la conspiració, o per raons més egoistes. No obstant això, Gil Robles suggereix que el desig de Franco d’incorporar-se a la política era prova dels seus dubtes sobre l’èxit d’un aixecament militar. Com que no havia declarat encara la seva postura respecte de la conspiració, Franco volia tenir una posició segura en la vida civil des d’on esperar els esdeveniments.81 Fanjul confiaria una opinió similar a Basilio Álvarez, diputat radical per Orense els anys 1931 i 1933: «Quizá Franco quiera ponerse, si piensa actuar en política, a recaudo de molestias gubernativas o disciplinarias, con la inmunidad de un acta».82 Arribat el moment, va ser irrellevant ja que no s’hi van poder presentar més que els candidats que havien estat inclosos en les llistes de les eleccions originals.


Franco es va mantenir al corrent del progrés de la conspiració a través de Galarza. Com a part de la campanya propagandística posterior al 1939, que tenia com a objectiu tapar la tebiesa i l’escassa participació de Franco en els preparatius, es va afirmar que dues vegades a la setmana mantenia correspondència amb Galarza, i que li va escriure un total de trenta cartes en clau, que mai no s’han trobat.83 De fet, Franco no n’era gens entusiasta i al principi de la primavera va comentar a Orgaz, un etern optimista bandejat a Canàries, que l’aixecament seria «sumamente difícil y muy sangriento».84 A final de maig, Gil Robles es va queixar al periodista americà H. Edward Knoblaugh que Franco havia refusat encapçalar el cop, dient suposadament que «ni toda el agua del Manzanares borraría la mancha de semejante movimiento». Aquesta i altres observacions indiquen que Franco encara tenia molt present l’experiència de la Sanjurjada del 1932.85


El ràpid avanç dels plans de la conspiració va fer que la prudència de Franco esgotés la paciència dels seus amics africanistes. És evident que la seva col·laboració els hauria suposat un avantatge enorme. El 30 de maig, Goded va enviar el capità Bartolomé Barba a Canàries per comunicar a Franco que havia arribat el moment d’abandonar la prudència i prendre una decisió. El coronel Yagüe va comentar a Serrano Suñer que li resultava desesperant la mesquina prudència de Franco i la seva negativa a assumir riscos.86 El mateix Serrano Suñer va quedar desconcertat quan Franco li va dir que el que de debò li hagués agradat hauria estat fixar la seva residència al sud de França i dirigir la conspiració des d’allà. Donada la posició de Mola, era del tot impossible que Franco organitzés l’aixecament. La seva actitud deixava veure clarament que la principal preocupació era cobrir la pròpia retirada en cas que el cop fallés.87 Així mateix, es pot deduir que la motivació principal de la candidatura electoral de Franco a Conca no havia estat la seva abnegada dedicació al cop. 


Els esforços estèrils de les autoritats republicanes per identificar i acabar amb els conspiradors ens revela un dels misteris de l’època: un curiós advertiment a Casares Quiroga de la ploma de Franco. El 23 de juny de 1936, Franco va escriure una carta al president del Govern plena d’ambigüitats, en la qual insinuava tant que l’exèrcit era hostil a la República com que podria ser-li lleial si se’l tractava adequadament. Segons l’esquema de valors de Franco, el moviment organitzat per Mola, sobre el qual estava del tot informat, reflectia merament les legítimes precaucions defensives d’uns soldats amb tot el dret a protegir la seva idea de la nació per sobre de qualsevol règim polític. Franco, preocupat com els seus companys oficials pels problemes d’ordre públic, va instar Casares a buscar el consell «de aquellos generales y jefes de Cuerpo que, exentos de pasiones políticas, vivan en contacto y se preocupen de los problemas y del sentir de sus subordinados». Franco no va esmentar el seu nom, però la seva inclusió en aquest grup estava implícita.88


 La carta era una obra mestra d’ambigüitat. Franco hi insinuava que Casares només havia d’atorgar-li el poder perquè es posés fi a les conspiracions. Aleshores, Franco hauria preferit restaurar l’ordre, com a ell li semblés i amb el suport legal del Govern, que arriscar-ho tot en un cop. La carta tenia el mateix objectiu que les seves apel·lacions a Portela a mitjan febrer. Franco estava disposat a bregar amb el desordre revolucionari, com ho havia fet a Astúries el 1934, i oferia els seus serveis amb discreció. Si Casares hagués acceptat la seva oferta, no hi hauria hagut necessitat d’un aixecament. Aquesta va ser la visió retrospectiva de Franco.89 Sens dubte, la falta de resposta per part de Casares el degué ajudar a optar finalment per la rebel·lió. La carta de Franco representava un exemple típic del seu inefable amor propi, la convicció que tenia el dret a parlar en nom de tot l’exèrcit. 


Franco seguia mantenint la distància amb els conspiradors. En obstinar-se a estar sempre del costat guanyador sense assumir gaires riscos, li era molt difícil sobresortir com a líder carismàtic. Uns dies després que escrivís a Casares, es va fer el repartiment de funcions entre els conspiradors. Franco havia d’estar a la direcció de l’aixecament a Marroc.90 Per diverses raons, Mola i els altres conspiradors es mostraven poc inclinats a actuar sense Franco: com que havia estat director de l’Acadèmia de Saragossa i cap de l’Estat Major, la seva influència entre els cossos d’oficials era enorme. També comptava amb la lleialtat de l’exèrcit espanyol del Marroc, necessària per a l’èxit del cop. Franco era, doncs, l’home idoni per ocupar la posició que li havien assignat. Malgrat tot, al començament de l’estiu del 1936, continuava esperant entre bastidors. Sovint, Calvo Sotelo abordava Serrano Suñer als passadissos de les Corts per preguntar-li amb impaciència: «¿Qué le pasa a tu cuñado? ¿Qué hace? ¿No se da cuenta de lo que se está tramando?»91


Les seves vacil·lacions elusives van portar els seus frustrats camarades a anomenar-lo «Miss Illes Canàries 1936». Sanjurjo, que no li havia perdonat a Franco que no li hagués donat suport el 1932, va comentar: «Franco no hará nada que le comprometa; estará siempre en la sombra porque es un cuco». També es va dir que havia afirmat que la sublevació es faria «con o sin Franquito».92 Els dubtes de Franco indignaven Mola i Sanjurjo, no només pel perill i l’inconvenient d’haver de fer els seus plans comptant amb un factor dubtós, sinó també perquè s’adonaven que la seva decisió influiria en molts indecisos. 


Els preparatius per a la participació de Franco en el cop es van tractar per primera vegada en la instrucció de Mola sobre Marroc. El coronel Yagüe dirigiria les forces rebels del Marroc fins a l’arribada d’un «general de prestigio». Per assegurar-se que hi participés Franco, Yagüe li va escriure instant-lo perquè s’unís a la sublevació. També havia planejat amb Francisco Herrera, diputat de la CEDA, presentar a Franco un fait accompli enviant-li un avió que el traslladés des de Canàries fins a Marroc, 1.200 quilòmetres de viatge. Francisco Herrera, amic íntim de Gil Robles, era l’enllaç entre els conspiradors d’Espanya i els del Marroc. Yagüe, per la seva banda, era un incondicional de Franco. Com a conseqüència de les seves discrepàncies amb el general López Ochoa durant la campanya d’Astúries, Yagüe va ser trasferit al regiment d’Infanteria número 1 de Madrid, però una intervenció personal de Franco el va retornar a Ceuta.93 Després de rebre Yagüe a Ceuta el 29 de juliol, Herrera va emprendre el llarg viatge cap a Pamplona, on va arribar esgotat l’1 de juliol per arreglar els preparatius de l’avió que duria Franco. A part de les dificultats financeres i tècniques que implicava aconseguir un avió en un termini tan curt, Mola encara tenia dubtes seriosos sobre si Franco acabaria unint-se a la sublevació. 


No obstant això, després de consultar-lo amb Kindelán, el dia 3 de juliol el pla es va perfilar seriosament. Herrera va proposar anar a Biarritz per veure si els exiliats monàrquics que estaven allà descansant podien resoldre el problema financer. Així, el 4 de juliol, es va entrevistar amb Juan March, un home de negocis multimilionari que havia conegut Franco a les illes Balears el 1933. March va prometre donar els diners. Herrera també va temptejar el marquès de Luca de Tena, propietari del diari ABC, per aconseguir la seva ajuda. March va donar a Luca de Tena un xec en blanc i aquest se’n va anar a París per iniciar els preparatius.94 Una vegada allà, el 5 de juliol, Luca de Tena va telefonar a Luis Bolín, corresponsal d’ABC a Anglaterra, i li va donar instruccions perquè llogués un hidroavió capaç de volar directament de les illes Canàries a Marroc; si no l’aconseguia, havia de trobar el millor avió convencional possible. Bolín, al seu torn, va telefonar a un inventor aeronàutic espanyol, el dretà Juan de la Cierva, que vivia a Londres. De la Cierva va volar a París i li va dir a Luca de Tena que no hi havia cap hidroavió adequat; a canvi, li va recomanar un Havilland Dragon Rapide. Com a bon coneixedor de l’aviació privada anglesa, De la Cierva era partidari d’utilitzar l’Olley Air Services de Croydon. Bolín va anar a Croydon el 6 de juliol i va llogar un Dragon Rapide.95


L’avió va sortir de Croydon a primera hora del matí del dia 11 de juliol i va arribar a Casablanca l’endemà via Espinho, al nord de Portugal, i Lisboa.96 Encara que la data del seu viatge a Marroc era imminent, Franco es debatia gairebé amb més força que abans sobre la seva postura, tot recordant l’experiència del 10 d’agost de 1932. Alfredo Kindelán va poder mantenir una breu conversa telefònica amb Franco el 8 de juliol, i es quedà horroritzat en assabentar-se que encara no havia pres una decisió sobre el cop. Mola va ser informat d’això dos dies més tard.97 El mateix dia que el Dragon Rapide va arribar a Casablanca, Franco va enviar un missatge en clau a Kindelán a Madrid perquè aquest el transmetés a Mola. Deia «geografía poco extensa» i significava que es negava a unir-se a l’aixecament al·legant que les circumstàncies, en la seva opinió, no eren prou favorables. Kindelán va rebre el missatge el 13 de juliol i Mola un dia després a Pamplona. Boig d’ira, Mola va manar que es localitzés el pilot Juan Antonio Ansaldo i que se li ordenés portar Sanjurjo a Marroc per fer la feina de Franco. També va informar als conspiradors de Madrid que no comptaven amb el seu suport.98 No obstant això, dos dies més tard, va arribar un altre missatge que deia que Franco estava amb ells. L’assassinat de Calvo Sotelo el 13 de juliol havia fet que tornés a canviar de postura. 


Aquest assassinat va ajudar molts indecisos, entre ells Franco, a adoptar una posició. Quan va conèixer la notícia a última hora del matí del dia 13 de juliol, va exclamar davant el missatger, el coronel González Peral: «la Patria ya cuenta con otro mártir. No se puede esperar más. ¡Es la señal!».99 Poc després va enviar un telegrama a Mola. A última hora de la tarda, Franco va encarregar a Pacón que comprés dos passatges per a la seva esposa i la seva filla al vaixell alemany Waldi, que salparia de Las Palmas el 19 de juliol en direcció a Le Havre i Hamburg.100 La professora d’anglès de Franco escriuria més endavant: «La mañana después de que nos llegase la noticia sobre Calvo Sotelo, le encontré totalmente cambiado cuando vino a dar sus clases. Parecía diez años más viejo y era obvio que no había dormido en toda la noche. Por primera vez, parecía estar a punto de perder su firme dominio de sí mismo y su serenidad inalterable... Se notaba que estaba haciendo un gran esfuerzo para seguir la lección».101 L’embriagadora contundència amb què Franco va respondre a les notícies no és incompatible amb el comentari de Dora Lennard sobre la nit en vetlla del general.102 La decisió era prou transcendental com perquè li provoqués dubtes agonitzants, com es pot veure en les precaucions que va prendre per a la seguretat de la seva dona i la seva filla. No obstant això, Franco havia pres una decisió, el Dragon Rapide estava en camí i ell era ara un colpista. 
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